
Začal nový rok, a to je čas nejen na plánování, ale i bilanco-
vání uplynulého. Ohlédneme se tedy nejprve za rokem 2021. 
Ten byl druhým „covidovým“ rokem. V čem se podle Vás  
z tohoto pohledu lišil od roku předchozího? 
Loňský rok byl jednodušší v tom, že už jsme věděli, co je covid. Nešily 
se roušky, nesháněly ochranné pomůcky jako v tom prvopočátku,  
i když právě tohle tehdy dokázalo lidi semknout. Pro pořizování různých 
věcí i vysvětlování to bylo loni lepší. První rok byl samozřejmě chaotický, 
nikdo nevěděl, co je covid, co to znamená, co se sem blíží za epidemii. 
Ten druhý byl z tohoto pohledu průhledný a čitelný. Na druhou stranu 
působilo a působí spoustu emocí očkování. Loni bylo víc dezinformací, 
nenávisti na sociálních sítích atd., a to společnost naopak rozdělilo. 

Nicméně i přesto se podařila spousta krásných věcí a dokon-
čilo se několik velkých dlouhodobých projektů. Které byste 
vyzdvihl a proč? 
Já nemám moc rád, když se říká, který projekt je velký a který malý. Pro 
mě i sebemenší drobnost, která se ve městě podaří, je hodně důležitá. 
Můžu samozřejmě zmínit ulici Liberecká, které předcházela dlouholetá 
příprava. Tu už dneska nikdo nevidí, ale já na ni do konce své pracovní 
kariéry na městě nezapomenu. To byly možná 3–4 roky plánování, pro-
jektování a koordinace. Každý viděl jen rozkopanou ulici, které se mu-
sel vyhýbat a která působila problémy, ale tomu předcházela nelehká 
jednání, dát dohromady všechny vlastníky inženýrských sítí, Liberecký 
kraj a tak dále.                       Pokračování na str. 4 

Novoroční rozhovor se starostou města

 
Hrádek řeší cenu tepla 
Kvůli neúměrně vysoké ceně centrálního 
tepla město prověřuje možnosti zajištění 
tepla vlastními zdroji.
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Silvestrovský běh 
Silvestrovský běh oslavil 40. narozeniny 
rekordním počtem účastníků i diváků, kteří 
vytvořili závodníkům parádní kulisu.
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Hrádeckou čističku čeká modernizace 
Rekonstrukce čistírny odpadních vod má 
zajistit především navýšení její kapacity 
nezbytné pro další rozvoj města.
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
31. schůze rady města 
Rada města na svém 31. jednání, konaném dne 8. prosince 2021, 
mimo jiné: 
— schválila poskytnutí finančního daru ve výši 12 000 Kč společnosti 

Sbor dobrovolných hasičů Dolní Sedlo 
— schválila čerpání rezervního fondu organizace ZŠ Lidická v maxi-

mální výši 54 365 Kč na úhradu dodavatelských faktur za dodávku 
nábytku pro nové učitele a asistenty 

— souhlasila s přijetím finančního daru v celkové výši 30 000 Kč, na 
realizaci cyklu podzimních a adventních akcí v Hrádku nad Nisou 
v období 11–12/2021, od společnosti Severočeská vodárenská spo-
lečnost, a. s., do vlastnictví příspěvkové organizace Brána Trojzemí 

— souhlasila s přijetím finančního daru v celkové výši 50 000 Kč, na 
volnočasové aktivity pro seniory z Domu s pečovatelskou službou, 
od paní Švendové do vlastnictví příspěvkové organizace Pečovatel-
ská služba Hrádek nad Nisou 

— schválila čerpání rezervního fondu organizace ZŠ a MŠ Loučná  
v celkové maximální výši 154 990 Kč na pořízení mobilní počíta-
čové učebny 

— schválila vydávání permanentních vstupenek do rekreačního 
areálu Kristýna poplatníkům, kteří nejpozději do 31. 5. 2022 uhradí 
poplatky za odpady ve stanovené výši, a zároveň schválila nákup 
3 000 ks těchto vstupenek na sezónu 2022, za cenu 5 Kč za kus od 
společnosti Kristýna 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli „Hrádek  
potřebuje změny!, z. s.“, ve výši 4 840 Kč na úhradu nákladů  

spojených s pořádáním akce Oldies Party dne 6. 11. 2021 
— schválila Smlouvu o reklamě a propagaci ve výši 30 000 Kč bez 

DPH se společností ČEZ, a. s., Praha 4, na akci „Rozsvícení vánoč-
ního stromu v Hrádku nad Nisou“ dne 28. 11. 2021 

— schválila podání žádosti o dotaci na projektový záměr Města Hrá-
dek nad Nisou pod názvem „Hrádek nad Nisou – Oprava povrchu 
komunikace ul. Stará“ do výzvy Ministerstva pro místní rozvoj,  
o celkových výdajích ve výši 2 825 742 Kč včetně DPH, požadované 
dotaci ve výši 1 978 019 Kč a vlastním podílu ve výši 847 723 Kč 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Lužický spor-
tovní spolek, Hrádek nad Nisou, ve výši 30 000 Kč na podporu čin-
nosti spolku (náklady spojené s tréninkem dětí, nákup jednotného 
sportovního oblečení, náklady na startovné) 

— schválila podání žádosti o dotaci na projektový záměr Města  
Hrádek nad Nisou pod názvem „Rekonstrukce školní tělocvičny  
ZŠ T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou“ do výzvy Ministerstva pro 
místní rozvoj, o celkových výdajích ve výši 8 846 607 Kč včetně 
DPH, požadované dotaci ve výši 4 472 244 Kč a vlastním podílu 
včetně neuznatelných výdajů ve výši 4 374 363 Kč 

— schválila plnění veřejné zakázky s názvem „Predator Park – Hrádek 
nad Nisou“, a to výrobu, montáž a dodání konstrukce Predator 
Parku, dopadové plochy včetně obrubníků a podkladu na po-
zemku parc. č. 552, k. ú. Donín u Hrádku nad Nisou, subjektem 
PO: Carry Goods, s. r. o., Plzeň, za celkovou cenu 993 410 Kč s DPH 
(tj. 821 000 Kč bez DPH). 

 
32. schůze rady města 
Rada města na svém 32. jednání, konaném dne 15. prosince 2021, 
mimo jiné: 
— schválila čerpání investičního fondu organizace ZŠ a MŠ Loučná, 

ve výši 30% podílu celkových způsobilých výdajů projektu, a to 
částkou 22 542 Kč na pořízení kompenzační pomůcky Rezonanční 
kolébka, která bude pořízena v rámci programu Libereckého kraje 
„Podpora kompenzačních pomůcek pro žáky s podpůrným opatře-
ním“ 

— schválila čerpání investičního fondu organizace ZŠ a MŠ Loučná, 
ve výši 30% podílu celkových způsobilých výdajů projektu, a to 
částkou v celkové maximální výši 140 366 Kč na pořízení vybavení 
gastronomického zařízení do školní výdejny 

— schválila čerpání investičního fondu organizace MŠ Oldřichovská, 
v celkové maximální výši 95 000 Kč na úhrady dodavatelské faktury 
za nákup sporáku do školní kuchyně 

— schválila čerpání rezervního fondu organizace MŠ Donín, v celkové 
maximální výši 24 999 Kč na úhradu dodavatelské faktury za nákup 
gymnastických lehátek 

— schválila plnění veřejné zakázky, a to zpracování architektonické 
studie na akci „MŠ Legionářská – architektonická studie“, subjek-
tem PO: Projektový atelier David, s. r. o., Liberec, za celkovou cenu 
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dovolte mi, abych vám za celou redakci popřála hodně zdraví v novém 
roce. Je před námi nová výzva v podobě dalších čísel HRÁDECKA. 
První z nich právě držíte v ruce a my jsme rádi, že vám opět můžeme 
prostřednictvím našich článků a reportáží přibližovat dění ve městě. 
Začínáme novoročním rozhovorem se starostou města, který nám na-
stínil, co všechno Hrádek v roce 2022 čeká. Kdo by si snad myslel, že 
po loňském roce, kdy se podařilo dokončit hned několik velkých pro-
jektů, Hrádek usne na vavřínech, je na velkém omylu. I pro letošní rok 
je plánů více než dost. Postupně, tak jak se budou rozbíhat, vás s nimi 
budeme seznamovat. Už v tomto čísle se dočtete o modernizaci čis-
tírny odpadních vod, která je nezbytná pro další rozvoj města. Přečíst 

si můžete také rozhovor s Petrem Čemusem, dalším z držitelů ceny 
města za rok 2021. Základní škola Lidická představí své plány na po-
lytechnické vzdělávání a nechybí ani ohlédnutí za adventními akcemi 
nebo shrnutí loňských aktivit ve společném česko-polském projektu 
„Region Trojzemí – sport bez hranic – sport bez bariér – Hrádek nad 
Nisou“. Uvnitř čísla se také můžete seznámit s rozpočtem města na 
letošní rok. Na první pohled nezajímavá dvoustrana plná grafů na-
značuje, že i v roce 2022 se toho u nás bude hodně dít a my budeme 
mít o čem psát. A jako už poněkolikáté připomínáme, že budeme moc 
rádi, když se na tom s námi budete podílet. Těšíme se na vaše náměty, 
tipy a připomínky.     Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  
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217 800 Kč s DPH (tj. 180 000 Kč bez DPH)  
— schválila přidělení zakázky na akci s názvem „ZŠ Lidická – pře-

stavba prostor 1. np na dílnu a šatnu personálu“, firmě MAXEL,  
s. r. o., Hrádek nad Nisou, za nabídkovou cenu 1 179 889 Kč bez 
DPH (1 427 666,50 Kč vč. DPH) 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení zpracování souhrnu dokumentů na zadaný investiční 
záměr na akci: „Veřejný prostor a park Legionářská“, zhotovitelem 
Projektový ateliér DAVID, s. r. o., Liberec, za nabídkovou cenu  
2 212 848 Kč s DPH (1 828 800 Kč bez DPH). 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 
12. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 12. zasedání, konaném dne 20. prosince 
2021, mimo jiné: 
— vzalo na vědomí záměr rekonstrukce železniční stanice Hrádek nad 

Nisou stavebníka: Správa Železnic, státní organizace, v souladu se 
zpracovanou dokumentací stavby společností AFRY CZ, s. r. o.,  
v rámci akce: „Rekonstrukce železniční stanice Hrádek nad Nisou 
a rekonstrukce železniční stanice Chrastava“, a požadovalo do  
projektu zapracovat podchod pod celým nádražím směrem k bý-
valé cihelně (do Oldřichovské ulice) 

— schválilo návrh smlouvy na odkup pozemků p. č. 1663/1 o výměře 
3 624 m2 a p. č. 1663/2 o výměře 1 588 m2, vše v k. ú. Hrádek nad 
Nisou, ve vlastnictví společnosti Ernst Bröer, spol. s r. o., Hrádek 
nad Nisou, za dohodnutou cenu 780 Kč/m2 , tj. za celkovou kupní 
cenu 4 065 360 Kč. Odkup je realizován s ohledem na nabytí po-
zemků do vlastnictví města s předpokladem budoucí výstavby, 
dále také z důvodu možného zhodnocení pozemků v dané lokalitě 

a dalšího strategického ovlivňování rozvoje lokality, vše v souladu 
se „Zásadami prodeje pozemků ve vlastnictví Města Hrádek nad 
Nisou“  

— schválilo Rozpočet Města Hrádek nad Nisou na rok 2022. Rozpočet 
města má stanoven celkový objem příjmů částkou 190 470 581 Kč, 
celkový objem výdajů částkou 280 967 700 Kč a salda ve výši  
90 497 119 Kč ve třídě financování.

Koncem loňského roku řadu obyvatel Hrádku zaskočila zpráva o enor m -
 ním zvýšení ceny centrálního tepla dodávaného firmou H-therma. 
Týká se to nejen obyvatel obou hrádeckých sídlišť, ale i některých 
městských objektů. Návrh kalkulace předběžné ceny tepla tak nepří-
jemně překvapil majitele bytů i samotné vedení města. Přestože se 
vzhledem k současné situaci na trhu s energiemi dalo očekávat, že 
cena poroste, navýšení o 167 procent (z cca 600 Kč/GJ na 1 531,90 Kč/GJ 
bez DPH) předčilo i ty nejpesimističtější odhady. Ani po dvou schůz-
kách zástupců z řad SVJ, zástupců města a vedení společnosti  
H-therma se nepodařilo dojít ke shodě. Dodavatel trvá na výši ceny, 
kterou stanovil, s odkazem na neúměrné zvýšení vstupních nákladů, 

především pak zemního plynu, který k výrobě tepla používá. I přes 
tyto argumenty odběratelé považují zvýšení ceny za neadekvátní  
a jsou připraveni se bránit všemi dostupnými prostředky.  

Vedení města tento úkol vzalo na svá bedra. Nabídlo všem odbě-
ratelům, kteří jsou v Hrádku na centrální teplo napojeni, společný  
postup. Na základě plné moci potom prostřednictvím právní kance-
láře zúčastnění písemně odmítli akceptovat předběžnou cenu tepla. 
Zároveň byl zaslán podnět k přezkoumání na Energetický regulační 
úřad. Dle vyjádření starosty města J. Horinky je město připravené  
v krajní situaci řešit vše soudní cestou. Do doby, než se situace vyřeší, 
ovšem doporučuje odběratelům zvýšené zálohy zaplatit, aby doda-
vatel neměl záminku je od tepla odpojit.  

Na systém centrálního vytápění je ve městě napojených zhruba 
2,5 tisíce obyvatel. Nabízí se tak otázka, zda by nebylo výhodnější 
zajistit si teplo vlastní společností. Současný majitel hrádecké tep-
lárny se jednání o odkupu nebrání. Město si proto nechává zpracovat  
posudek o kondici firmy, perspektivě, rentabilitě apod. Bude záležet 
na ceně, za kterou by se výtopna, včetně rozvodů a všech systémů, 
mohla vrátit do majetku města. Je to jedna z cest, kterou by se další 
vývoj mohl ubírat. Druhou možností je stoprocentní odpojení od cen-
trálního vytápění a zajištění tepla vlastními zdroji. V tomto případě 
by bylo nutné vybudovat například menší kotelny na sídlištích včetně 
rozvodů, což by z pohledu legislativy, ochrany ovzduší atd., byl ne-
lehký úkol. Také na tuto variantu město zadalo studii. Odborníci by 
měli stanovit a najít nejlepší řešení. Možnosti jsou a vše záleží na tom, 
jak se bude současná situace kolem tepla v Hrádku nad Nisou vyví-
jet. 

Věra Baumgartnerová

Město řeší centrální vytápění

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat  
26. ledna 2022 od 17 hodin v multifunkčním sále  

Brány Trojzemí.
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Dokončení ze strany 1 
Z pohledu provádění to bylo hodně složité, ale stavba je za námi  
a už si nikdo skoro ani neuvědomí, že byla rozkopaná a jak vypadala 
předtím. Všichni tam jezdíme a bereme to, jako kdyby to tak bylo od-
jakživa. Pak jsou to ale i menší, z pohledu města stejně důležité stavby, 
jako komunitní centrum Seník, chodník v ulici Stará, po kterém se 
dlouho volalo, aktivity ve školách a školkách, úprava vnitrobloku na 
Žitavské a podobně. Zároveň to ale byl rok projektování a příprav, 
které probíhají paralelně s těmi navenek viditelnými aktivitami. Pro-
jektová příprava je výchozím bodem pro další podávání žádostí a je 
nedílnou součástí rozvoje města. Jen není tolik vidět.  

 
A na kterých projektech se pracovalo nebo pracuje? 
Loni se nám podařilo vyprojektovat půdní vestavby všech základních 
škol, projektuje se přístavba a rozšíření kapacity mateřské školky na 
Liberecké, připravuje se výstavba nové školky v ulici Legio nářská, 
stavba nového Klubu mládeže, připravují se i nějaké aktivity v DDM 
a tak dále. Některé projekty už jsou hotové a vyjednává se na ně sta-
vební povolení. Třeba na půdní vestavbu ZŠ T. G. M. už je povolení 
vydané, takže v okamžiku, kdy se objeví vhodný dotační titul, mů-
žeme rovnou podat žádost o dotaci. Do konce roku jsme zvládli podat 
tři žádosti do programů, které vypisuje Ministerstvo pro místní rozvoj. 
Žádáme o financování rekonstrukce jídelního pavilonu při ZŠ T. G. M., 
kterou ale máme pokrytou i v rozpočtu, protože už je nezbytná. Dále 
jsme podali žádost na rekonstrukci ulice Stará, kde se loni dělal nový 
chodník, a potom je to žádost do sportovního programu na rekon-
strukci tělocvičny také na ZŠ T. G. M. To jsou projekty, které jsou při-
pravené, a jejich realizace bude záležet na tom, jestli se podaří dotaci 
získat.   

A co ty, o kterých už víme, že se letos určitě rozjedou?  
Je to už zmíněný jídelní pavilon a také práce, které povedou ke snížení 
energetické náročnosti radnice, což je výměna oken, výměna kotle, 
nová otopná soustava, zateplení podkroví a tak dále. Na tuto akci 
máme dotaci schválenou už dva roky, i když je otázka, kolik procent 
celkových nákladů pokryje, protože oproti době, ve které se celá akce 
projektovala, enormně stouply ceny. Součástí projektu bude i nová 
fasáda, na kterou budeme žádat o dotace z Ministerstva kultury. Nej-
větší akcí, se kterou letos počítáme, je vodovod na Dolním Sedle. Také 
na této, takzvané liniové investici, se dlouho pracovalo. Po suchých 
letech 2018 a 2019 přišli s požadavkem na vybudování vodovodu sami 
obyvatelé a jsem rád, že se i přes všechny problémy podařilo stavbu 
vyprojektovat. Máme vodoprávní povolení a na spadnutí je dotace  
z Ministerstva zemědělství. Náklady jsou ve výši zhruba 50 milionů 
korun. Dotace pokryje 35 milionů, 15 milionů zaplatí město. Už máme 
vysoutěženého dodavatele, smlouva je podepsaná a s budováním se 
začne v březnu.  
 
Pane starosto, budujeme, stavíme, investujeme, Hrádek je 
čím dál hezčí a čím dál víc lidí tady chce bydlet. Loni se po-
dařilo prodat pozemky Pod ovčím kopcem, ale to je stále 
málo. Může Hrádek lidem, kteří se sem chtějí přistěhovat, 
něco nabídnout? Ať jsou to byty, domy, parcely…? 
Tohle je věc, která dělí Hrádek na dvě poloviny. Na ty, kteří vnímají, 
že město je v rozvoji, a na ty, kteří říkají, abychom už Hrádek nechali 
na pokoji a víc ho nerozšiřovali. Já myslím, že pro Hrádek by mohlo 
být adekvátní rozšíření až na 10 tisíc obyvatel. Ale chápu, že pro celou 
řadu lidí je současných 8 tisíc akorát. Zvlášť pro ty, vedle kterých by 
se mělo stavět, a kteří jsou zvyklí na svůj klid. Ono to ale tak rychle 
nepůjde. Aktuálně město projektuje zasíťování sedmi pozemků za 
sběrnou Kovošrotu, kde se nám podařilo od soukromého vlastníka zís-
kat část pozemku, a ve fázi dokumentace pro územní rozhodnutí jsou 
pozemky na Zlaté výšině vedle hřbitova. Zastupitelstvem už prošlo 
rozdělení lokality na jednotlivé parcely a troufám si říct, že během 
dvou až tří let by se mohlo rozjet zasíťování. Současně s tím, jak město 
prodává pozemky připravené pro výstavbu, hledá i způsoby, jak získat 
další, které by mohlo zájemcům nabídnout. V současnosti například 
jednáme s římskokatolickou církví o odkoupení pozemků na Žitavské 
ulici, kde může v budoucnu vyrůst několik rodinných domů, a jed-
náme s majitelem o pozemcích při Oldřichovské ulici, kde je možná 
bytová zástavba. Zároveň zadáváme různé studie, které mohou uká-
zat potenciál další výstavby. Například v Loučné u bytovek nebo v ulici 
Za poštou. To jsou možnosti města, které by mělo a musí vytvářet pod-
mínky pro bydlení. Jsou tady ale i privátní developeři, kteří nabídku 
bydlení v Hrádku významně rozšiřují. Bytová zástavba se buduje  
například v Oldřichově na Hranicích a poměrně daleko už je i bytová 
výstavba na místě po bývalém Hovorkově statku. 
 
Vstupujeme do nového roku, který, zdá se, bude opět covi-
dový, jaké je tedy přání starosty pro obyvatele města… 
Já bych všem popřál hlavně pevné zdraví, to je v dnešní době asi nej-
důležitější, dále štěstí a pohodu, a jak už jsem mnohokrát říkal, přál 
bych si, aby ustala doba hluboko vykopaných příkopů, abychom  
se zase dokázali podívat jeden druhému do očí, abychom se vrátili  
k normální komunikaci, dokázali spolu žít, jeden druhého si vážili  
a nepomlouvali se, protože jedni se očkování nebojí a věří mu, a ti 
druzí ho naopak tvrdě odmítají. To je klín, který je vražený hodně hlu-
boko a já nám všem přeji, abychom tento klín dokázali z té hluboké 
rány vytáhnout a dokázali zase normálně žít.   

Pane starosto, děkuji za rozhovor.                         
Věra Baumgartnerová

Novoroční rozhovor se starostou města

44 rozhovor

Vydává Město Hrádek nad Nisou



Hrádecká čistírna odpadních vod byla uvedena do provozu 1. srpna 
1997. Nyní ji čeká modernizace a také navýšení kapacity. „Byli jsme 
ujištění, že hrádecká čistírna je dostatečně kapacitní. Najednou ale 
začali na městský úřad přicházet zájemci o výstavbu s tím, že dostávají 
od provozovatele nesouhlasná stanoviska k připojení se na kanalizaci, 
protože kapacita nestačí. Ukázalo se, že využití čistírny je nikoliv na 
hraně, ale za hranou její kapacity. Po rok trvajících jednáních ale  
nastal velký posun. Se Severočeskou vodárenskou společností se po-
dařilo najít dohodu,“ říká starosta města Josef Horinka. 

Podle zpracované studie je potřeba investovat nejen do navýšení 
kapacity, ale i do nové technologie. „Jednání se Severočeskou vodá-
renskou společností vyústila v dohodu, podle které investuje SVS  
40 mil. Kč do modernizace technologie. Město zaplatí bezmála  
7 milió nů korun na zvýšení kapacity,“ vysvětluje starosta města Josef 
Horinka. 

Výsledkem další rozsáhlé investice do vodohospodářské infrastruk-
tury ve městě bude zásadní navýšení kapacity čistírny. Zatímco dnes 
odpovídá 7 000 tzv. ekvivalentům, po modernizaci a rozšíření bude 
kapacita 12 000 ekvivalentů. To je dostatek na připojení dalších částí 
průmyslové zóny nebo pro plánovanou výstavbu na Zlaté výšině. 

Podepsání smlouvy se SVS je dobrou zprávou i pro ty, kteří se chys-
tají stavět v nejbližší době. Žadatelé musí nejprve oslovit město, které 
prostřednictvím rady města vydá souhlas, jenž je podkladem pro  
vydání souhlasného podmíněného stanoviska SVS. Žadatelé tak bu-
dou moci žádat o stavební povolení s tím, že se na kanalizaci připojí 
po zkapacitnění čistírny. Podle plánů by to mělo být někdy po roce 
2024–2025. 

Několik let se plánuje také kanalizace v Nové Loučné. Vydáno je 
vodoprávní povolení a čeká se na vhodný dotační titul, ze kterého se 
bude akce spolufinancovat. Projektuje se kanalizace v Hartavské  
ulici od mostu U Wienerů směrem k bývalé celnici. Do hry se vrací 

odkanalizování Oldřichova na Hranicích. Využít by se mělo přečerpá-
vání odpadních vod, které bude potřeba v průmyslové zóně. 

Z plánovaných staveb vodovodů je nejdále ten na Dolním Sedle, 
který se pravděpodobně začne stavět ještě letos. Na stavbu za bez-
mála 50 mil. Kč se městu podařilo získat dotaci od ministerstva země-
dělství a o část nákladů by se mělo podělit s SVS. 

 
Vodovod ve Václavicích projektuje podle vládních dohod SVS.  

Situace ve Václavicích je však složitější o to, že vrt na Uhelné již kapa-
citně nestačí a pro připojení Václavic je potřeba vybudovat nové  
přivaděče od Machnína a Pekařky. Projektuje se také vodovod pro 
Dolní Suchou.         Vít Štrupl

Jen pár hodin před Vánocemi skončila na Uhelné další měření v sou-
vislosti se sledováním vlivu činnosti a rozšiřování polského hnědo -
uhelného dolu Turów na české příhraničí. Byly to testy, při kterých se 
doslova třásla zem. Odborníci se totiž rozhodli využít techniku zalo-
ženou na reflexní seismice. Poslední měření mají zpřesnit geologické 
informace o okolí Uhelné a Oldřichova na Hranicích. 

Samotný průzkum prováděla odborná firma několik dnů. Speciální 
vozítko připomínající malý nakladač položilo každých několik metrů 

na zem silný buchar, který v pravidelných intervalech způsoboval me-
chanickým rázem otřesy půdy podél vytyčené linie v krajině. Vozítko 
při svých zastávkách na této přímce pravidelně vytvářelo tímto způ-
sobem seismické vlny. Podél celé trasy bylo umístěno na 160 senzorů 
měřících odezvu v různých vzdálenostech od zdroje rázů. Seismická 
vlna se v podloží různě odráží a lomí, než dospěje zpět k povrchu  
a senzorům, pokrývajícím přibližně 800 metrů dlouhou trasu vozítka. 
Údaje se ze snímačů přenášejí do měřícího vozidla, kde se vše pečlivě 
zaznamenává. Touto metodou byl nashromážděn velký objem dat, 
která budou odborníci z České geologické služby ještě poměrně 
dlouho a složitě zpracovávat v rámci hydrpogeologického výzkum-
ného úkolu. Konečné výsledky samy o sobě nebudou referenčními 
hodnotami pro budoucí srovnávání, ale měly by pomoci určit nej-
vhodnější místa pro instalaci dalších monitorovacích vrtů k dlouho-
dobému sběru dat o spodní vodě v závislosti na geologické struktuře 
daného území. 

Podle geofyzika Tomáše Chabra, člena týmu provádějícího měření, 
je geologie daného území poměrně složitá. Hodně ji ovlivnil konti-
nentální ledovec, který v minulosti zasahoval až do těchto míst.  
Typická je jezerní sedimentace i vrstvy uhlí zasahující až na naše 
území. Střídá se tu několik materiálů, písky, jíly i již zmíněné uhlí.  
Z hlediska hydrogeologie je třeba o dané situaci vědět co nejvíc, aby 
bylo možné fungování vodních poměrů na naší hranici co nejvíce  
porozumět. 

Roman Sedláček

Čistička potřebuje navýšit kapacitu

Na Uhelné se třásla zem
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Úspěšný československý reprezentant v nejprestižnějších závodech  
terénních motocyklů Šestidenní, pětinásobný mistr světa v letech 
1970–1974 – to je pan Petr Čemus, který vloni v říjnu převzal Cenu Města 
Hrádek nad Nisou. Rozhovor s ním ale bude nejen o motorkách. 

 
Jaké byly vaše začátky na motorce? Měl jste jako spousta 
kluků tehdy doma alespoň pionýra? 
S rodiči jsme bydleli v Hrádku na Příkopech. Kromě pěti let, kdy byl 
táta přeložen do Ostrova nad Ohří. Tam jsem začal chodit do školy, 
ale základní školu jsem dokončil tady na Lidické. A rozhodoval jsem 
se, co budu dělat.  
      Od malička, od deseti, dvanácti let, jsem chodil do dílen, kde byly 
závodní enduro motorky. V Hrádku jsme měli garáž, kde jsem měl  
pionýry, které jsem si upravoval a jezdil jsem na nich. A tím to bylo 
dáno. Začal jsem jízdami zručnosti, pak jsem jezdil okresní a krajské 
přebory. Když mě pak vzali do Rudé hvězdy Liberec, dostal jsem mo-
torku. Pohonné hmoty tam byly také, a tak jsem mohl začít více jezdit. 

 
Na jaký první závod se určitě vzpomenete? 
Když jsem ještě jezdil na pionýru, dostal jsem se na mistrovství repu-
bliky a jel jsem třídenní motocyklovou soutěž ve Strakonicích. Na to 
nemůžu zapomenout. Tři dny na pionýru, denně 250–300 km. Tehdy 
v Povážské Bystrici vyrobili šestirychlostní tatrany. Někteří jezdci na 
nich ze soutěže vypadli a já na třírychlostním pionýru jsem dojel. Tam 
si mě všimli: jak to, že takový mladík porazil tovární jezdce? Pozvali 
mě na soustředění reprezentantů do Rožnova pod Radhoštěm. Pod-
mínkou ale bylo, že nemohu jet na pionýru. V Rudé hvězdě mi tehdy 
dali tzv. Svazarmovec, upravenou 175 cm3 motorku. Když jsem se na 
soustředění objevil s takovým vrakem, byl jsem středem pozornosti. 
Všichni měli něco lepšího a já přijel se sériově vyráběnou motorkou. 
Ale začal padat sníh, my jsme vyjeli na Radhošť, tenkrát to ještě po  
lesích tak nevadilo, a že pojedeme každý den nějaký závod. Jeli jsme 
první den, dojel jsem čtvrtý. Sníh začal přibývat a na závěr týdne, když 
jsme jeli 70 km okruh, se projevilo to, že motorka sice neměla výkon, 
ale byla spolehlivá. Jejich výkonnější stroje zamrzaly, což mně se ne-
stalo. Dojel jsem do cíle a večer se ukázalo, že jsem vyhrál soustředění.  
      Pak mě pozvali do Prahy. Dostal jsem staršího scotta po nějakém 
reprezentantovi. Sezóna se mi vydařila. Měl jsem před vojnou, a tak 
mi nabídli, že bych mohl nastoupit do sportovní roty Ministerstva 
vnitra v Praze.  

 
Vojna tedy vaše ježdění na motorce nepřerušila? 
Nastoupil jsem do Lipové za Rumburkem do sportovní roty. Ale když 

jsem tam přijel, myslel jsem si, že to nepřežiju. Sportovní rota to byla, 
ale samí zápasníci, vzpěrači, boxeři, atleti a mezi nimi já s motorkou. 
V roce 1966 jsem nastoupil do nové sportovní roty do Stromovky, kde 
byli i jezdci na motorkách. 
      Hned rok nato jsem mohl startovat na první velké soutěži – Šesti-
denní v polském Zakopaném. 
      Vybrala si mě Jawa, abych jel na prototypu jejich motorky. Byl to 
zážitek. Neměl jsem zkušenosti. Jedu a vidím, že na mě mávají děti. 
Tak jsem zastavil a kluci mi říkají, jestli prý nemám něco na prodej. 
Tak jsem se poučil, že už nemám zastavovat. 
      Pátý den rána, spadlý řetěz. Vzadu byl kryt, šroubovákem a kame-
nem jsem to odsekal a všiml jsem si, že je upadlá rozeta. Běžně se to 
nýtovalo, ale jak to byl prototyp, byly tam jen šroubky. Ty se povolily 
a vypadly. Naštěstí mě jeden z diváků vzal domů, kde našel nějaké 
sice rezavé, ale mohl jsem je namontovat a dojet. Dal jsem tam tři, 
gumy odsekal a první Šestidenní jsem dojel sice se ztrátou, ale ještě 
jsem se vešel do stříbrné medaile. Po této příhodě jsem ještě večer ra-
dil kolegovi, co jel také na prototypu, aby si šel zkontroloval rozetu. 
Samozřejmě ji měl také povolenou. 
      V roce 1968 jsem soutěžil ve Stříbrné váze v Garmisch-Partenkir-
chenu, v roce 1969 jsme jeli do Itálie. Rok nato jsem odjel do španěl-
ského Escorialu, to už bylo na Světovou trofej. Měl jsem na motorkách 
spíše štěstí, zatímco kolega Petr Válek spíše smůlu, proto nás do Špa-
nělska vyměnili. Hned napoprvé z toho bylo vítězství. Byli tak překva-
peni, že neměli ani hymnu pro vítěze. 

Vítěznou motorku si šetřím, až budu mladší

66 rozhovor
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To jste závodil při práci nebo už existoval status profesionál-
ního sportovce? 
To byla velká výhoda – tím, že jsem byl ve sportovní rotě, byl jsem 
placený za to, abych měl v pořádku motorku a abych měl výsledky. 
Takže jsem byl vlastně profesionál, s nástupním platem 1 850 Kč, pré-
mií 200 Kč za zlatou medaili a 600 Kč za Šestidenní. 
      Taky jsem se ale někam podíval. Než jsem odjel do Escorialu,  
v roce 1970 jsem se tady v obřadní síni v Hrádku na den učitelů 28. 3. 
oženil. I když jsem „nemusel“, což si řada lidí myslela. Před Šestidenní 
si všichni mysleli, že když jsem ženatý, je se závody konec, ale my jsme 
tu Světovou trofej vyhráli. Navíc jsem vyhrál svou třídu do 175 cm3. 
      Po úspěšné Šestidenní jsme šli na slavnostní přijetí k ministrům. 
Já jediný byl z Rudé hvězdy, takže jsem v civilním oblečení kazil dojem 
zbývajících členů družstva, kteří byli z Dukly, čili byli oblečení v uni-
formách. 

 
Jak jste dospěli k tomu uspořádat v Hrádku Šestidenní? 
Naší výhodou bylo, že v Hrádku byl dobrý Svazarm. Byli pod ním ky-
nologové, střelci, modeláři, autoškola a fungovalo to dobře. My jako 
motoristi jsme jezdili motokros. Každoročně na 1. máje jsme chystali 
do rokle závody, kam jsme zvali dobré jezdce, které jsem znal z mi -
stráků. Parta, která tu byla, pracovala za buřty a pivo. Tehdy jsme udě-
lali i cestu do rokle, 60 tater propadu z pískovny, aby se tam vůbec 
dostala auta. 
      Udělali jsme mistrovství republiky, pak mezinárodní závody, a na-
konec i mistrovství světa v roce 1991. Líbily se tratě a díky mnoha  
lidem, kteří se podíleli, i organizace. Návrh udělat tu Šestidenní nará-
žel třeba i na to, že kromě pěti stovek startujících má každý alespoň 
tříčlenný doprovod a nebylo kde je ubytovat. Nakonec se Šestidenní 
konala v roce 2002 v Jablonci, ale díky tomu, že jsem dělal ředitele 
závodu, se dva dny jezdilo v Hrádku a okolí. 

 
Které z vašich vítězství byste vyzdvihl? 
To je jasné, že to první, kdy jsem vyhrál i svoji třídu do 175 cm3. Vyhrál 
jsem tehdy o 54 s. Celé družstvo o 53 s, takže náskok celého družstva 
vznikl díky mě (dodává se smíchem). 
      Pak vítězství v roce 1975 na Manu, to už jsem ale nebyl v Trophy 
týmu. Po autonehodě, kterou jsem měl, se rozkřiklo, že nevidím na 
jedno oko. Vedení Jawy mě už nedalo do Trophy, i když jsem měl z ne-
mocnice potvrzení, že je vše v pořádku. Jeli jsme do Anglie a zase se 
mi povedlo vyhrát třídu mezi Hondami, KTM a Pentony. Jawa nebyla 
nejrychlejší, ale byla spolehlivá. 

      Těší mě, že už nás nikdo nepředběhne, nikdo už nemůže být lepší 
jak my. Dnes už mohou motorky opravovat mechanici, nám nesměl 
pomoci nikdo. Šestidenní Trophy nejede šest lidí, ale jen čtyři, a ještě 
jeden nemusí dojet. Nás muselo dojet všech šest. Ve Stříbrné váze je-
dou jen tři a musí dojet dva, je to jen dlouhý motokros.  

 
Co pády a zranění, které se závoděním určitě souvisí? 
Nějaké přeražené kosti, vidíte, že mám kloub jinde, tenhle prst ne-
ohnu, i když je třikrát operovaný, klíční kost, koleno, díra do stehna. 
Ale to k tomu patří. Člověk se z toho musí oklepat, jinak by už nemohl 
jezdit. Strach po pádech je, ale musíte ho překonat. Sžít se s motorkou. 
Když už všichni brzdí, ještě jet, když motorka není tak rychlá. 

 
Svezete se ještě někdy? 
Občas. Mám doma motorku, co jsem s ní jel Šestidenní v roce 1972 
ve Špindlerově Mlýně. Jawu 250 cm3. Na tu se chodím dívat, tu mám 
vyleštěnou. Jezdím na nějaké šlupce nebo pionýru, nebo na 650 Su-
zuki, tam je mi to jedno. Ale tuhle Jawu jen občas našlápnu, popojedu 
kousek do rokle a zpátky. Tu si šetřím, až budu mladší. 

 
Děkuji za rozhovor.         Vít Štrupl 

Vítězný tým Světové trofeje v letech 1970, 1971. Petr Čemus třetí zprava.

Radnice má novou elektroinstalaci 
Několik let trvala rekonstrukce elektroinstalace budovy radnice. Týkala 
se slaboproudých i silnoproudých rozvodů, které už byly nevyhovující, 
částečně hliníkové a částečně měděné. Vyměnit potřeboval i starý roz-
vaděč, který neodpovídal dnešním požadavkům. 

Rekonstrukce začala od podkroví, kde byla spojena se změnou  
dispozic části prostor. Místo služebny městské policie přibyly dvě kan-
celáře, další prostory vznikly rozdělením velké zasedací místnosti.  

V roce 2019 se elektrikáři přesunuli do druhého nadzemního pod-
laží. Začali ve východní části, kde se elektroinstalace ukryla nad strop-
ními kazetami. Poté přišly na řadu kanceláře vedení města a malá  
zasedací místnost. I tady jsou hlavní rozvody vedené pod stropem, 
ozdobné kazety v kancelářích jsou ale zcela nové. V zasedací místnosti 
přibyla možnost oboustranné projekce na plátna, instalovány byly  
reproduktory nebo přípojky pro počítače a zásuvky přímo ve stolech. 

V loňském roce přišlo na řadu přízemí. Protože jsou zde klenuté 
stropy, jsou hlavní rozvody vedené podlahami. Počítačová síť je v kan-
celářích sociálního odboru rozvedena z důvodu dostatečné kapacity 

optickými kabely. Stejně jako ve druhém nadzemním podlaží byla po-
užita diodová svítidla. V novém venkovním rozvaděči přibyly zásuvky 
pro 230 i 380 V, které najdou využití při venkovních akcích. 

Poslední místností, kde zatím k rekonstrukci elektroinstalace ne-
došlo, je obřadní síň. Ta má projít celkovou modernizací, zahrnující  
i nové vybavení. -vš-
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Cesta za Hvězdou, pásmo předvánočních kulturní akcí v našem městě, 
nabývá mnoha podob. Adventní neděle jsou v Hrádku nad Nisou pra-
videlně spjaty s Hvězdou stromu, Hvězdou Mikuláše, Hvězdou strom -
ků a Hvězdou světla již řadu let. První dvě letošní zastavení na Cestě 
za Hvězdou jsme ostatně zmínili již v minulém vydání HRÁDECKA. 
Řekněme si tedy alespoň několik slov o těch dalších. 

Po loňské premiéře, kdy byla Hvězda stromků – tradiční výstava 
vánočních stromečků – tak trochu z nouze přemístěna z Chrámu Po-
koje na Horní náměstí, se letos vrátila na stejné místo, kde se zřejmě 
zabydlí již natrvalo. Původní provizorium se ukázalo být lepší varian-
tou. Stromečky může veřejnost obdivovat kdykoli a Horní náměstí 
obohatila další součást vánoční výzdoby. Lidé se tu zastavují, obdivují 
šikovnost a um tvůrců a vybírají ten nejhezčí stromeček prostřednic-
tvím hlasování. 

 
Zdobení smrčků se opět ujaly školky, školy, hrádecké spolky, a do-

konce i přátelé z Německa a Polska. Letos jich po obvodu náměstí bylo 
na pětadvacet. Každý rok žasneme nad originálními vánočními, ručně 
vyráběnými ozdobami. Všem, kteří pomáhají kouzelnou atmosféru 
na Horním náměstí vytvářet, děkujeme. 

Protiepidemická opatření v loňském roce napomohla vzniku dal-
ších dvou zastavení na hvězdné cestě. Jejich ústředními postavami 
byly Barborky a sv. Lucie. Letos sice opatření nejsou tak striktní jako 

před rokem a lidé je i daleko méně ochotně dodržují, přesto kladou 
omezení řadu překážek. Cyklus tak nejen částečně změnil podobu 
akcí pro širokou veřejnost. Zároveň míří také na menší setkání určená 
konkrétním dětem. Letos to byli žáci ZŠ v Loučné. Hedvika Zimmer-
manová, autorka celého konceptu cyklu, spolu s pedagogickými pra-
covníky školy připravila besídku s adventními postavičkami. Pásmo, 
ve kterém účinkovali dospělí i děti, potěšilo obě strany. 

 
Vánoční putování i letos vyvrcholilo Hvězdou světla. Do kostela  

sv. Bartoloměje chotyňští skauti vnesli Betlémské světlo, které si po 
kulturním programu návštěvníci odnášeli v lucerničkách do svých do-
movů. Venku je čekalo ještě překvapení v podobě vánočně vyzdobe-
ného vozidla hrádeckých hasičů.              Roman Sedláček

Bývaly doby, kdy jsme měli v Hrádku nad Nisou více kroužků moder-
ního tance pro děti. V současnosti je jediný, taneční skupina Rising 
Stars. Věnuje se street dance. 

Skupina je určená dětem od 4 do 17 let. Nejmenší děti a nově začí -
nající si projdou „přípravkou“, kde se naučí základy tance, posilování 
i gymnastiky. Děti jsou vedeny k pohybu, disciplíně a základům zdra-
vého životního stylu. Tanec je dřina, ale také zábava, proto jsou tréninky 
zpestřeny různými hrami, které vedou mladé tanečníky nenásilnou 
formou k lásce k pohybu. 

Ti nejšikovnější členové se dostanou do skupiny „pokročilých“. 
Čeká je příprava na soutěže i veřejné vystupování.   

Adventní čas je tou správnou příležitostí potěšit rodiče a ukázat, co 
členové taneční skupiny Rising Stars od začátku školního roku nacvičili. 
Na vánočním setkání v sokolovně vystřihli několik tanečních čísel  
a symbolicky předali dárky pro své vrstevníky z dětského domova ve 
Frýdlantu. 

Jako hosté se v průběhu odpoledne představili i členové BFC Hrá-
dek nad Nisou se svým trenérem. -rs-

Hrádecké hvězdné putování

Vánoční setkání taneční skupiny Rising Stars

10 ze společnosti10
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Svazek měst Malý trojúhelník si v roce 2021 připomněl již 20 let od 
svého vzniku. Města Hrádek nad Nisou, Bogatynia a Žitava za tu dobu 
společně realizovala nejen velké množství společných projektů, ale 
také kulturních, sportovních a společenských akcí a setkání v rámci 
měst, škol a spolků. 

K připomínce tohoto výročí si města naplánovala v rámci česko-ně-
meckého projektu „20 let Svazku měst Malý trojúhelník – 20 Jahre 
Städteverbundes Kleines Dreieck“ několik společných akcí, kdy 
zavzpo mínají na svou historii a také jednání spojené s jednotlivými 
aktivitami a plány do budoucna. 

V prosinci 2021 se tak zástupci spolků a sdružení zapojili do výstavy 
vánočních stromků na hrádeckém náměstí a 30. prosince se setkali 
obyvatelé tří měst na Trojzemí, aby společně poslali novoroční vzkaz 
v láhvi po řece Nise, tuto tradici udržují již od roku 2006. 

U příležitosti 20. výročí své existence vydal Svazek měst Malý troj-
úhelník také kalendář, který rozdal mezi aktéry mezinárodní spolu-
práce, jako poděkování za jejich zapojení do jednotlivých projektů  
a pořádání společných akcí a setkání. A i když současná doba přes-
hraniční spolupráci a setkávání příliš nepřeje, tak věříme, že se nám 
podaří do budoucna znovu obnovit naše tradiční aktivity a připravit 
nové, které přispějí k rozvoji regionu Trojzemí. 

ThMgr. Hedvika Zimmermannová

Silvestrovským během v poslední den roku 2021 jsme zakončili i akti-
vity v našem společném česko-polském projektu „Region Trojzemí – 
sport bez hranic – sport bez bariér – Hrádek nad Nisou“. Počasí nám 
přálo, a tak měli běžci a běžkyně pro své výkony ideální podmínky. 
Na různě dlouhé trasy vyrazili jak zkušení závodníci, tak i nováčci.  
A mezi závodníky nechyběli ani ti úplně nejmenší 1–2 letí, kteří svou 
trať zvládli v běžeckém doprovodu rodičů. Na trati 4 a 8 km jste mohli 
potkat v kategorii dospělých i běžce s kočárky či jezevčíkem, což 
svědčí o mnohostrannosti tohoto závodu, kde vedle „opravdových 
závodníků“ startují i „běžci pro radost a zábavu“. 

Velké díky za organizaci celého závodu patří Standovi Dvořanovi, 
jemuž byl oporou tým z řad Domu dětí Drak a Klubu horolezců.  
Nečekanou komplikací se stalo zpřísnění podmínek ke vstupu cizinců 
do Čech, a tak počet závodníků jak z Polska, tak z Německa byl o něco 
nižší, než jsme očekávali. 

Pandemie nám několikrát překřížila plány spojené s projektem, ale 
ve většině případů se nám podařilo najít náhradní řešení. Během roku 
jsme z česko-polského projektu na české i polské straně podpořili  
6 běžeckých závodů, 4 sportovně motivační tréninky pro děti i do-
spělé a dvě výjezdní zasedání pro sportovce i organizátory jednotli-
vých akcí. Děkujeme všem, kteří se do projektu zapojili a věnovali mu 
svůj čas a nadšení – zástupcům měst Hrádek nad Nisou a Bogatynia, 
Domu dětí Drak, Klubu Horolezců, Základní praktické škole Loučná, 
Oddělení sportu Bogatynia a všem dobrovolníkům. 

ThMgr. Hedvika Zimmermannová 
 
 

Silvestrovský běh oslavil 40. narozeniny 
 
A byly to „oslavy“ vydařené. Nejen, že padl rekord v počtu účastníků 
z roku 2019, ale jistě i v počtu diváků, kteří vytvořili skvělou kulisu pro 
startující. Připraveno bylo hned 6 tras, na které se vydali závodníci po-
dle své věkové kategorie. Už během registrace proběhla rozcvička, 
která je neodmyslitelně spjata spíše s hrádeckým triatlonem, kterou 
pro tento závod již mnoho let předcvičuje stejný moderátor, DJ Roura 
(Milan Roudnický). Pak se hned šlo na závodění od nejmladších  
kategorií a nejkratších tratí. Vrcholem slavnostního dne byl start na  
4 a 8 km. Na delší trati byla nejrychlejší Marie Venclová z AC Slovan 
Liberec a Vojtěch Galáč ze stejného klubu. Na 4 km okruhu doběhla 
nejrychleji domácí Jana Jarošová z Team KSM Hrádek a mezi muži Vla-
dimír Kolář ze Slovanu Liberec. Kompletní výsledky závodu můžete 
najít na www.zavodnicek.cz. 

Na konci celé akce proběhlo vyhlášení výsledků a byla také předá -
na pokladnička s výtěžkem sbírky pro nadační fond Kilometry naděje, 
který byl založen za účelem podpory indisponovaných dětí z našeho 
okolí. 

Příští, již 41. ročník Silvestrovského běhu, se uskuteční v poslední 
den roku 2022. 

Stanislav Dvořan

Sport bez hranic – sport bez bariér…

20 let Svazku měst Malý trojúhelník
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Pro rok 2022 je v rozpočtu města další částka na rekonstrukci v ZŠ Li-
dická. Jedná se o 1, 5 mil. Kč na prostory původní uhelny. Dlouhou 
dobu byly využívány jako posilovna a nyní je před zahájením  
přestavba na školní dílny. Škola má v dlouhodobém záměru rozvoje 
posilování polytechnického vzdělávání. Polytechnické vzdělávání je 
definováno jako vzdělávání poskytující vědomosti a znalosti z technic-
kých oborů a všeobecné technické dovednosti. Učebny informatiky, 
robotiky a přírodních věd již byly vybudovány v souladu s touto kon-
cepcí. Teď už zbývá vybudovat školní dílny. Jedná se vlastně „jen“  
o přestavbu prostor – elektro rozvody, podlahy, WC, protože v rámci 
tohoto záměru již škola několik let podniká kroky k zajištění vybavení. 
Z projektu Řemesla v Trojzemí máme do dílny připraveny 2 soustruhy 
na kov a 2 soustruhy na dřevo, učitelský pracovní stůl a skříň na  
nářadí. Z projektu tzv. Šablon MŠMT pak další strojní vybavení – sto-
janovou vrtačku, brusku a mnoho ručního nářadí – vrtačky, brusky, 
pily atd. Samozřejmostí bylo také nakoupení ručního nářadí pro žáky 
i učitele. Krajský úřad realizuje projekt Naplňování krajského akčního 
plánu. Z tohoto projektu má škola pro žáky 16 výškově nastavitelných 
pracovních stolů se svěrákem. Všechno vybavení už je ve škole a jen 
čeká na umístění v nových prostorách.  

 
Základní principy práce ve školní dílně měnit nechceme. Počítáme 

s osvědčeným ručním zpracováním dřeva, plastů a kovů. Nástavbou 
k ručnímu obrábění je 3D tisk. Ten už škola v rámci pracovních čin-
ností vyučuje. Žáci 7. ročníku zpracovávají své modely v programu 
Tinkercad. Je to jednoduchý, ale šikovný program, ve kterém žáci do-
kážou hotové divy. Úžasné na tom je ale především to, že si své návrhy 
pod odborným dozorem učitelů Martina Poláčka a Jaroslava Poláčka 
mohou opravdu vytisknout. A tak v Hrádku nad Nisou bude někde 
na vánočním stromečku i ozdoba vytištěná na 3D tiskárně nebo si ve 
škole žáci zahrají šachy s figurkami, které si sami navrhli. Jdeme ale 
ještě dál. Součástí vybavení školní dílny bude i stůl připravený na bu-
dování modelové železnice. V rámci 3D tisku budou žáci pro tuto 
stavbu vytvářet a tisknout modely budov, městského mobiliáře a dal-
ších prvků. V rámci informatiky pak plánujeme programování ovlá-
dání osvětlení, semaforů na křižovatkách, zavírání a osvětlení závor  
a dalších. K tomu použijeme stavebnici Arduino, což je platforma pro 
snadný návrh a vývoj elektronických programovatelných zařízení. 
Vrcholným vybavením školní dílny ale nejsou roboti, arduino ani  
3D tiskárny. Je to opět něco z oblasti obrábění. Plánujeme pořídit vy-
bavení rakouské firmy TheCoolTool. Značka TheCoolTool je světová 
špička ve výzkumu, výrobě a prodeji inovativních funkčních miniatur 

opravdových strojů pro modelářství, design, prototyping a vzdělá-
vání. Jedná se o stavebnici pro modeláře nebo technické dílny. Ze  
stavebnice můžete postavit soustruh na dřevo, brusku, lupínkovou 
pilu, stacionární vrtačku, soustruh na kov, horizontální a vertikální 
frézku. Díky tomu, že pohon zajišťuje malý 12V motorek, jsou stroje 
bezpečné i pro děti.   

 
Ruku v ruce s technickým vybavením školy jde i modernizace vzdě-

lávacích plánů. Škola zahájila od 1. 9. 2021 výuku podle nového škol-
ního vzdělávacího programu, který zahrnuje již nové principy výuky 
informatiky a robotiky a zavádí digitální kompetenci. Podle nového 
Rámcového vzdělávacího programu musí základní školy zahájit výuku 
se svými upravenými školními vzdělávacími programy nejpozději od 
1. 9. 2023 ve všech ročnících prvního stupně a nejpozději od  
1. 9. 2024 ve všech ročnících druhého stupně. Od 1. 9. 2021 vyučuje 
nově informatiku cca 800 škol v ČR. Za to, že je mezi nimi i ZŠ Lidická, 
vděčíme především podpoře zřizovatele. Realizované projekty ve 
škole předkládané městem nebo financované městem (vlastní podíl 
a neuznatelné náklady) představují za posledních několik let částku 
téměř 60 milionů Kč. A poděkování patří samozřejmě také pracovní-
kům školy. Bez jejich trpělivosti, vstřícnosti, nadšení a obětavosti by 
to byly jen moderně vybavené učebny bez života. Z nových prostor  
a vybavení jsou nadšení také žáci, protože tady všude vládne Komen-
ského „škola hrou“ a také zásada omnes omnia omnino. To znamená, 
že jsou učeni všichni, všemu a všemi dostupnými prostředky, a to po-
stupně a v logicky navazujících krocích.  

Mediální tým ZŠ Lidická

Polytechnické vzdělávání na ZŠ Lidická

Poplatky za inzerci v měsíčníku 

HRÁDECKO 
  formát                                                                                 cena 
  9 x 2,5 cm (na šířku)                                                      200 Kč 
  9 x 5 cm (na šířku)                                                         500 Kč 
  A6 (čtvrtstránkový, na výšku)                                    1 000 Kč 
  A5 (půlstránkový, na šířku)                                        1 600 Kč 
  A4 (celostránkový, na výšku)                                     3 000 Kč 
  Smíšená (reklamní reportáž)                            cena dohodou 
  Vkládací (za vložený a dodaný ks)                                    2 Kč 
  ceny jsou uvedeny bez DPH, (sazba DPH je 21%)

1212 školy

Vydává Město Hrádek nad Nisou



Divadlo pro nejmenší 
 

Vzali byste své mrňavé děti, které zatím sotva chodí, do divadla? Jsou 
představení, která jejich tvůrci vymýšlí tak, aby už děti od deseti  
měsíců, které se teprve seznamují s okolním světem, mohly své první 
divadlo zažít. Jedním z nich byla i pohádková ukolébavka Batosnění, 
která se odehrála v knihovně v Bráně Trojzemí v prosinci loňského roku. 

Po představení, ve kterém se hlavní hrdinové setkávají s řadou zvířá-
tek, si děti mohly s loutkami, které v inscenaci účinkovaly, ještě pohrát. 

Další divadelní pohádku Klaun Pingu, tentokrát pro děti o něco 
větší, chystáme do kinosálu Brány Trojzemí na sobotu 15. ledna.

Cvičení Lída má nový 
gymnastický koberec 

 
Do Cvičení Lída přišel Ježíšek nadělovat o něco dříve. Díky dotaci z Do-
tačního programu města Hrádek nad Nisou získali cvičenci zcela nový 
gymnastický koberec. A protože by bylo škoda ho hned nevyzkoušet, 
děti, včetně těch nejmenších, na něm pilně trénovaly. Ve čtvrtek  
2. prosince pak na Gymnastickém dvojboji ukázaly, co se naučily. Tři-
cítka účastníků předvedla své umění v akrobacii na lavičce a kruzích. 
Odměnou jim byl balíček sladkostí a plyšák. 

Lída Robová

Vánoční koncert ZUŠ 
 

Již druhým rokem se Vánoční koncert hrádecké Základní umělecké 
školy odehrál pouze v on-line prostředí. Žáci školy tak znovu nemohli 
to, co se naučili, předvést tváří v tvář obecenstvu a svým rodičům.  
A aby toho nebylo málo, na rozdíl od loňského roku, karanténa vý-
razně promluvila i do seznamu účinkujících. I tak se v živém vysílání 
představila dechová i klavírní třída. 

Ředitel umělecké školy Mgr. Karel Kocourek v úvodu přenosu  
připomenul, že v loňském roce školu opustilo Hrádecké klarinetové 
kvarteto, jehož členky ukončily devátou třídu a tím i základní školní 
docházku. Dechovou sekci tak zastupovali spíše nováčci. Odvážně 
ukázali, co se v poměrně krátkém čase naučili. Koncert postupně gra-
doval až do svého finále, o které se na jednom klavíru postaraly Tereza 
Vávrová a Gabriela Böhmová společnou interpretací skladby Touha. 

Vánoční koncert ZUŠ na internetu živě sledovalo několik desítek  
diváků. Daleko více zájemců pak využilo možnost podívat se na pro-
gram ze záznamu. Pokud se chcete přidat i vy, koncert naleznete na  
Facebooku Města Hrádek nad Nisou pod záložkou videa.  -rs-

 
Občanům, kteří v měsíci prosinci roku 2021 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 
 

70 let   Petr Hrníčko 
80 let   Jaroslava Sokolová, Wolfgang Mayer, Evžen Pejcha, 
            Miroslav Řezníček, Jana Ortová 
81 let   Adolf Tlustý 
82 let   František Zuska, Josef Sulke, Stanislav Kořínek 
83 let   Eva Zoubková 
84 let   Rudolf Lochman 
88 let   Drahomíra Váňová 
96 let   Irenka Špalková 

Monika Korbelářová,  
matrikářka

Životní jubilea
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Zámek Zákupy se už v našich tipech na výlet v minulosti objevil, a to 
v jednom z prázdninových čísel, ve kterých po hradech a zámcích pu-
tujeme pravidelně. Od té doby se tu ale mnohé změnilo. Nabízí tu 
například zcela novou expozici, která představuje prvorepublikový 
byt nadlesního. Zákupský zámek se také nově zařadil po bok několika 
málo památek, na které se můžete přijít podívat i v zimě. Proto ho  
v lednovém čísle rádi připomeneme. Zimní trasu si můžete prohléd-
nout každý den mimo pondělí.   

 
Zámek Zákupy 
Habsburský zámek leží zhruba 8 kilometrů od České Lípy. Pochází  
z 16. století a pyšní se bohatě vyzdobenými a luxusně zařízenými obyt-
nými interiéry, které připomínají letní pobyty císaře Ferdinanda Dob-
rotivého. Nabízí prohlídku jedinečných souborů vybavení císařských 
salonů z poloviny 19. století. Uvidíte téměř 160 let staré papírové  
tapety, lustry, garnýže, závěsy a nábytek s původními potahy. K vidění 
je byt císařova hofmistra, jídelna, biliárový sál, apartmá císaře s oblékár -
 nou a salonem, ložnice císařského páru, apartmá císařovny s oblékár-
nou, pracovnou, pokojem komorné, čekárnou dvorních dam a salo-
nem. Zachovaná je i kaple, v níž se roku 1900 oženil následník trůnu 
František Ferdinand d’Este s Žofií Chotkovou. Velice ceněnou zajíma-
vostí je osobní výtah zbudovaný smíchovskou firmou Ringhoffer roku 
1870.  

Zimní okruh zahrnuje předkaplí, zámeckou kapli, výtah, třípoko-
jové hostinské apartmá ve stylu biedermeieru, pokoj císařova hof-
mistra, apartmá arcivévodkyně Marie Terezy (nevlastní matky násled-
níka trůnu Františka Ferdinanda d’Este) a pokoje v 1. patře, zařízené 
jako honosný byt z období tzv. první republiky (předsíň, pracovna, 
parádní pokoj, kuchyně, koupelna, dětský pokoj a ložnice). Všechny 
místnosti zimního okruhu jsou bohatě zařízeny nábytkem, obrazy, 
porcelánem, loveckými trofejemi atd. Součástí zimního okruhu je i his-
torická zámecká kuchyně v přízemí zámku. Můžete se také projít nád-
herným parkem, který je protkaný sítí udržovaných cest. V jeho samém 
středu je jezírko s ostrůvkem, oproti okolnímu městu je potom park 
uzavřený kamennými hradbami s dvěma branami. V zimě sice nehýří 
barvami tak jako v létě, své kouzlo ale určitě má.  

Prohlídku zámku Zákupy lze spojit také s návštěvou Muzea Eduarda 
Helda ve městě. Najdete zde expozici výroby karnevalových masek. Je 
jediná svého druhu u nás a ukazuje historii výroby masopustního  
a karnevalového zboží v tomto městě od roku 1884.  

Věra Baumgartnerová

Tip na výlet
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